

morrin

centre culturel • cultural centre

LITERARY AND HISTORICAL SOCIETY OF QUEBEC

Literary and Historical Society of Quebec (LHSQ)

Founded in 1824 by the Earl of Dalhousie, Governor of Lower Canada, the Literary and Historical Society of Quebec was the first learned society in Canada. The Society helped found the Library and Archives Canada, and was active in the preservation of Canada's heritage. This includes saving the historic Plains of Abraham, the stage of the battle between the British led by General James Wolfe and the French under the Marquis de Montcalm, which changed the fate of North America in 1759.

From 2004 to 2011, the LHSQ restored the Morrin Centre, a 200 year-old landmark in Quebec City listed as a National Historic Site.

The Morrin Centre's building was Quebec City's common goal from 1812 to 1867. It was enhanced by a magnificent Victorian library when it became the Morrin College, affiliated with McGill University, from 1868 to 1902.

Visitors can learn about the life and conditions of the prisoners in the forbidding prison; they can immerse themselves in the charming Victorian library; and be inspired by the hallowed College Hall.

The **Morrin Centre** is an English-speaking institution within the historic walls of Quebec City; it offers cultural, literary and historical events that educate, delight and build community bridges between the Francophone and Anglophone communities of Quebec. The Centre offers haunting tours of the prison depicting life and hardship in the 19th century. The Library displays a unique collection of modern books and historical documents, some dating back to the 16th century, including a number of original editions (Mark Twain's works, for example). A restored chemistry laboratory from Morrin College presents the scientific discoveries and educational accomplishments of the era.

The Morrin Centre provides its historic venue for corporate events, business meetings, training sessions, weddings, Christmas parties and elegant soirées.



PHOTOS: Prison implements - Victorian Library - Prison Cells - College Hall - Science Laboratory - Laboratory Display

CONTACT

Literary and Historical Society of Quebec
Barry McCullough, Executive Director, Morrin Centre
44 Chaussée des Écossais
Quebec City, Quebec
G1R 4H3

418-694-9147

www.morrin.org



morrin

centre culturel • cultural centre

LITERARY AND HISTORICAL SOCIETY OF QUEBEC

Literary and Historical Society of Quebec (LHSQ)

Fondée en 1824 par le comte de Dalhousie, gouverneur du Bas-Canada, la Literary and Historical Society of Québec (LHSQ) fut la première société savante au Canada. Son histoire témoigne du développement de la vie intellectuelle au Québec et au Canada : la Société ayant, entre autres, participé à la fondation de Bibliothèque et Archives Canada. Elle a également contribué à la conservation du patrimoine canadien en appuyant la protection de ce qui restait du champ de bataille des Plaines d'Abraham, site historique marqué par la bataille entre les anglais, dirigés par le général Wolfe, et les français, sous les ordres du marquis de Montcalm, qui décida du destin de l'Amérique du Nord en 1759.

De 2004 à 2011, la LHSQ a procédé à la restauration de l'édifice bicentenaire qui abrite le Morrin Centre et qui est un lieu historique national.

Ce bâtiment fut érigé pour servir de première prison commune à Québec de 1812 à 1867. De 1868 à 1902, la prison céda sa place au Morrin College, affilié à l'Université McGill. C'est à cette époque que la magnifique bibliothèque victorienne fit son apparition.

Durant les visites guidées, les visiteurs du Morrin Centre pourront se familiariser avec la vie des prisonniers et leurs conditions d'emprisonnement, se laisser envoûter par la charmante bibliothèque victorienne et être inspirés par l'élégant College Hall.

Le **Morrin Centre** est un centre culturel de langue anglaise situé à l'intérieur des fortifications de Québec. Des événements culturels, littéraires et historiques y sont organisés pour éduquer, divertir et rassembler les communautés francophones et anglophones de Québec. Des visites guidées font découvrir la sinistre prison et le mode de vie éprouvant du 19^e siècle. La bibliothèque recèle une collection de littérature contemporaine et une collection de livres historiques dont certains proviennent du 16^e siècle. Certaines œuvres plus rares comme des éditions originales de Mark Twain font également partie de la collection. Un laboratoire de chimie restauré datant de l'époque du Collège permet de faire connaître certaines découvertes scientifiques et les avancées dans le domaine de l'enseignement de l'époque.

Enfin, le Morrin Centre loue ses espaces pour des événements corporatifs, pour des réunions d'affaires, des sessions de formations, des mariages, des célébrations de Noël et d'élégantes soirées.



PHOTOS : Prison - Bibliothèque victorienne - Cellules de la prison - College Hall - Laboratoire de chimie - Vitrine du laboratoire

CONTACT

Literary and Historical Society of Quebec

Barry McCullough, Directeur exécutif, Morrin Centre

44, chaussée des Écossais

Québec (Québec)

G1R 4H3

418 694-9147

www.morrin.org

